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NAMMINERSORLUTIK OQARTUSSAT  GRØNLANDS SELVSTYRE 

Aalisarnermut Piniarnermut Nunalerinermullu Naalakkersuisoq
Medlem af Naalakkersuisut for Fiskeri, Fangst and Landbrug

Medlem af Inatsisartut Aleqa Hammond, Siumut

 Vedrørende svar til nr. 155 om rejefiskeriet i Tunu

Mit Naalakkersuisut område har den 7. december 2009 modtaget dit spørgsmål til 
Naalakkersuisut i medfør af § 36 stk. 1 i Foretningsordenen for Inatsisartut.

Jeg vil også gerne informere medlemmet af Inatsisartut at det modtagne spørgsmål 
er blevet opdelt i 3, idet oversættelsen ikke er helt i overensstemmelse med den 
grønlandske version.

1. Er det undersøgt om tildelt rejekvoter og disses eksportværdi sikrer 
en bæredygtig udnyttelse?

Svar: 
Vedrørende spørgsmålet om det er blevet  undersøgt om værdien af Grønlands 
reje-eksport  sammenlignet  med tildelte kvoter  giver  grundlag for en bæredygtig 
fiskeri kan jeg svare på denne måde:

Fiskeriet, herunder rejefiskeriet forvaltes i det store hele i overensstemmelse med 
biologisk  rådgivning  fra  Grønland  Naturinstitut  og  andre  organisationer.  Der  er 
således ingen grund til at antage at fiskeriet i Grønland ikke er bæredygtig. 

Det er dog korrekt, at vi i Grønland kan gøre det endnu bedre og det er derfor 
Naalakkersuisut har fremsat lovforslag om ændring af fiskeriloven med det formål 
at gøre fiskeriet i  Grønland bæredygtig i  enhver henseende. Inkluderet,  i  de for 
nylig vedtagne ændringer til  fiskeriloven,  navnlig § 25 og 29 er redskaber til  at 
foretage undersøgelser som tidligere ikke har været muligt. 

Endelig vil jeg også nævne mht. eksport af rejer, at mindst 10 % af opfisket rejer 
bliver  dokumenteret  som  vrag  af  industrien.  En  undersøgelse  af  rejernes 
eksportværdi kan derfor ikke ventes at være nøjagtig pga. rapportering af rejer som 
vrag.

Med hjemmel  i  den seneste  lovændring  til  fiskeriloven,  vil  jeg  i  den nærmeste 
fremtid udarbejde tiltag til at undersøge alle disse forhold. 
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2. Agter man at foretage sig noget vedrørende rejekvoten i Østgrønland 
som i øvrigt ikke bliver opfisket? 

Vedrørende rejekvoter i Østgrønland har opfiskning af kvoterne været faldende fra 
10.000 tons i 2004 til 3.118 tons i 2008. I 2009 steg fangsten i Østgrønland til 5.000 
og dette tal gælder fra januar til oktober 2009. Jeg har grund til at tro at størrelsen 
af fangsten vil overstige de nuværende 5.000 ved udgangen af 2009.

Naalakkersuisut håber selvfølgelig at tildelte kvoter i  Østgrønland bliver opfisket 
fordi der er en sammenhæng mellem dette og beskæftigelse som er til gavn for alle 
i  Grønland.  Når  dette  er  sagt  kan  jeg  også  fortælle  at  det  er  på  nuværende 
tidspunkt usikkert hvad årsagen er til faldet i fangstraterne i Østgrønland, men alt 
tyder  på  at  årsagen  er  økonomisk.  Rederierne  finder  det  simpelthen  mere 
indbringende økonomisk,  at  fiske i  Vestgrønland i  stedet  for Østgrønland.  Med 
andre ord, er det billigere for rederierne at fiske i Vestgrønland.

Angående hvad vi agter at gøre kan jeg oplyse at vi er i gang med at kigge på alle 
forhold som kan forbedre fiskeriet i Grønland, herunder økonomiske forhold.

3. Og får rejernes vandring mod nord nogen betydning for kommende 
kvotefordeling?

Med hensyn til den kommende kvotefordeling kan jeg også oplyse, at vi vil tage 
alle  relevante  forhold  i  betragtning  inden  den  endelige  beslutning  om hvordan 
kvoterne skal fordeles, bliver truffet, herunder spørgsmålet om kvotestørrelser.    

Ikinngutinnersumik inuulluaqqusillunga
Med venlig hilsen

Ane Hansen
Medlem af Naalakkersuisut for Fiskeri, Fangst og Landbrug
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